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Zprávy z radnice

Úvodník starosty města

Znáte takovou tu pohádku, ve které král v nesnázích slíbí to, co neví, že 
má doma? Já si to pamatuji z knížky Krása nesmírná. Stejnou metodu zís-
kávání dětí (protože tak to obvykle končí) má i populární sága Zaklínač, 
kde se toto právo jmenuje Zákon překvapení. 

Mám to štěstí, že se mi nemoc vyhýbá, a můžu chodit do práce. Na mém 
režimu se moc nezměnilo, protože město musí být v chodu pořád. Stále se 
musím setkávat s lidmi a řešit problémy. Dozvídám se zprávy i od osob, 
které se dostanou k informacím mimo média. A je mi z toho čím dál víc 
smutno. 

Blíží se doba, kdy začneme sčítat ztráty. Osud bude chtít zaplatit to, 
o čem dnes nevíme, že máme.

Naše děti nebyly už prakticky rok ve škole. Obrovsky se zvětšily rozdíly 
– nejvíce se zhoršili ti žáci, kteří na tom byly nejhůře. Ty děti, které už tak 
měly šance na uplatnění malé, je teď mají ještě horší. Podle ministerstva 
školství existuje dokonce asi 10 000 dětí, které úplně vypadly ze vzdělá-
vacího systému – nikdo je na online hodinách v podstatě neviděl. Jak se 
uplatní v budoucnu, to nikdo netuší. 

Ani ostatní děti na tom nejsou nejlépe. Efektivita online vzdělávání 
je jednoduše menší. Zejména u žáčků v prvních a druhých třídách, přes 
všechnu snahu učitelů (a rodičů). 

Ke všemu jsme dětem zakázali vídat se s kamarády. Dnes už to nedo-
držuje prakticky nikdo, ale představte si dítě, které do školy dojíždí do 
jiného města a přátele má tam. Měsíce je s nimi v kontaktu jen přes tele-
fon. Začínají se ozývat dětští psychologové i psychiatři, že máme problém 
(další šok nastane, až se děti vrátí do škol). 

Jsou zrušené kroužky a další aktivity. Tisíce dětí se rozhodly skončit 
s hrou na hudební nástroj, baletem, sportem. Paradoxně velmi často ty, 
které mohly dosáhnout úspěchů, už nevidí smysl trénovat, když není kde 
trénink uplatnit. 

Během posledního roku jsme vlastně nařídili dělat to, co odborníci 
označovali za největší hrozbu pro mládež – uzavřeli jsme je do digitální-
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ho světa, omezili pohyb i setkávání. Nechali jim jídlo a sezení u počítače. 
Ale nejde jen o děti. 

Restaurace a obchody jsou zavřené měsíce v kuse. Ti lidé musí z něče-
ho žít, až se jednou otevře, budou v nich ještě kuchaři, servírky a proda-
vači? 

Zakázali jsme sport nejen pro děti, ale i pro dospělé. Kolik budeme mít 
zanedbaných nemocí, potíží s nadváhou a špatnou životosprávou? Obrov-
ské množství lidí odkládá lékařskou péči. Pokud k lékaři nemusí, nejdou. 

A jen obětavost zdravotníků nás brání před dalším zhoršením stavu. Jak 
dlouho to ale ti lidé vydrží, jet na 120 %? 

Kultura spadla na nulu, nikoho to nezajímá. Obrovská ztráta sociálních 
kontaktů. Nevídáme kamarády, nevídáme rodinu. Nejhorší je, že jsme si 
na to zvykli. Nemá smysl nic plánovat, nemá smysl se o nic zajímat. 

Nepochybuji, že lidstvo tuto epidemii přečká. V minulosti přežilo mor, 
choleru, pravé neštovice. Některé země na tom budou lépe, některé hůře. 
Česká republika? Tenhle závod doběhneme a COVIDu se zbavíme. Ale 
na medaili to nebude. Naopak, myslím si, že do cíle doběhneme zpocení 
a vyčerpaní mezi posledními. 

Protože jsme udělali moře chyb a dál v nich pokračujeme. A všichni to 
nakonec nějak zaplatíme. 

Pokud chcete dosáhnout dobrých výsledků, je třeba se pořád učit a srov-
návat se s nejlepšími. Máme v ČR jedny z nepřísnějších opatření na světě. 
Školy jsou zavřené nejdéle v Evropě, předčí nás jen „banánové republiky“. 
Zavřené obchody, sportoviště, byli jsme i zavření jen v hranicích obcí. 

Přesto máme nejvyšší počet mrtvých i nakažených na 100 tisíc obyvatel 
v porovnání s celým světem. Jsme poslední, nejhorší na světě. 

Proč je možné, že jsou jinde úspěšnější? COVID je něco nového, ale bo-
juje s ním celý svět, v mnoha případech lépe, než my. 

Protože vládní opatření jsou chaotická, bez koncepce a plánu. Co platí 
v pondělí, neplatí v úterý. Nařízení protichůdná, nesplnitelná, nekontro-
lovaná. Kraje bleskově zřídily očkovací centra, ale stát do nich nedokázal 
dovézt vakcíny. Do škol šly nejméně spolehlivé testy na trhu. I po roce od 
začátku pandemie se ve velkém prodávají šmejdské roušky z Číny, místo 
aby stát podpořil výrobce z naší země. 

Nejsem žádný velký politik. Jsem dlouho členem KDU-ČSL, ale to spí-
še proto, že mi tato strana vyhovuje pojetím rodinné a sociální politiky 
a je nejvíce orientovaná na venkov. Ovšem jako starosta města Černovice 
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jsem v politické roli. I starosta v nejmenší obci je politik, protože je to člo-
věk zodpovědný za rozhodování o veřejných věcech. Tak zní defi nice. 

K výkonu své funkce přistupuji s tím, že je dočasná. Jsem prostě bu-
doucí bývalý starosta. Musím svou užitečnost obhájit. Pokud nenabídnu 
dobré výsledky, nepředstavím dostatečně dobrou a uvěřitelnou vizi, je čas 
na změnu. 

A proto také tady na tom místě prostě musím kritizovat postup vlády, 
vedené premiérem Babišem. Kritika a opozice k demokracii musí pat-
řit, jinak to není demokracie. Sám mám ostré kritiky, ale je dobře, že je 
mám, protože opozice má kontrolní funkci. To je její úloha. Když premi-
ér fňuká, že je za něco vina opozice, ukazuje to, že je možná dobrý herec, 
ale špatný politik. Nemůžete dávat vinu za rozhodnutí někomu, kdo o vě-
cech nerozhoduje. 

Nemám přehnaná očekávání, jsem realista. Znova to zopakuji: politik je 
člověk zodpovědný za rozhodování o veřejných věcech. 

ČLOVĚK. 
Nečekejme anděly nebo spasitele, politici jsou lidé. Nenajdete takového, 

který by se zavděčil všem. Ale měli bychom od svých politiků na jakékoli 
úrovni chtít maximum v činech, chování i výsledcích. 

A nebát se je zkritizovat – argumentačně správně, otevřeně, se znalos-
tí věci. 

Třeba za opravdu neúměrně dlouhý úvodník. 
Hezké čtení zpravodaje vám přeje

Jan Brožek, starosta města Černovice

INFORMACE ZE ZASEDÁNÍ 
ZASTUPITELSTVA MĚSTA ČERNOVICE

ve dnech 7. a 15. 4. 2021

zastupitelstvo schválilo:
• investiční záměr „Modernizace ZŠ Černovice 2021“ a podání žádosti 

do programu ministerstva fi nancí na tento investiční záměr a zaváza-
lo se v případě realizace dofi nancovat náklady na investice z rozpočtu 
města
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• dodavatele na kotelnu v ZŠ a MŠ Černovice: fi rmu GASKOM Servis 
s.r.o.

• dodatek číslo 1 k SOD s fi rmou STATUS STAVEBNÍ a.s. (stavební 
úpravy ve škole)

• investiční záměr s názvem „byty v bývalé MŠ Na Sadech – I. etapa“
• přidělení bytu v čp. 740 a tří bytů v DPS
• záměr prodeje pozemku p. č. 2112/4 v k.ú. Černovice u Tábora
• koupi pozemků p. č. 1469/21 a 1469/25 v k.ú. Benešov od ÚZSVM za 

cenu 188 Kč/m2

• koupi části pozemku p. č . 959/5 o velikosti cca 92 m2, části pozemku 
p. č. 959/30 o velikosti cca 81 m2 a části pozemku p. č. 959/31 o velikosti 
cca 51 m2, vše v k.ú. Černovice u Tábora, za cenu 50,- Kč/m2

• záměr pronájmu rybníků na pozemcích p. č. 390/1 a 394/5 v k.ú. Černo-
vice u Tábora

• využití části pozemku p. č. 2200/44 v k.ú Černovice u Tábora pro vybu-
dování zpevněné plochy k vjezdu na parkovací místo na pozemku p. č. 
2200/19

• podání žádosti o dotaci na zajištění zdrojů pitné vody pro město Černo-
vice ze zdroje Střítež s využitím služeb DSO Nová Lípa

• ukončení pronájmu pozemků p. č. 2224/1 a 2085/33 v k. ú. Černovice 
u Tábora p. Klimešovi a pronájem těchto pozemků fi rmě Kovandovi s.r.o., 
IČO 26077892 na dobu neurčitou, výše nájemného 5,- Kč/m2 a rok

• poskytnutí dotace ve výši 100.000,- Kč na pečovatelskou službu pro rok 
2021 Farní charitě Kamenice nad Lipou

• uzavření smluv o zřízení věcného břemene č. JH-014330066118/002 a č. 
JH-014330065863/001 s fi rmou EG.D, a.s.

• rozpočtové opatření č. 3

zastupitelstvo souhlasilo:
• s objednávkou znaleckého posudku k současné situaci rybniční nádr-

že Loucký rybník – p.č. 2499/2 v k.ú. Černovice u Tábora dle nabídky 
doc. RNDr. Pecharové

zastupitelstvo pověřilo:
• starostu poptávkou opravy chodníků v Táborské ulici před čp. 113
• výbor stavební a pozemkový prověřením směny pozemků kolem nemo-

vitosti XXXX ve Svatavě
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zastupitelstvo zamítlo:
• žádost XXXX o osazení zábradlí při chodníku u domu čp. 170 v Sobě-

slavské ulici 

zastupitelstvo neschválilo:
• poskytnutí dotace na podporu Linky bezpečí

zastupitelstvo vzalo na vědomí:
• informace o studii na řešení areálu bývalé Ozdravovny
• rozpočtové opatření č. 2
• stížnost XXXX na špatný stav cesty v Benešově 

zastupitelstvo revokovalo své usnesení č. 4/21 ze dne 11.2.2021 tak, že 
toto usnesení zní: „Zastupitelstvo města Černovice schvaluje ZÁMĚR 
směny pozemku p. č. 3267/11 (ze kterého může být vyjmuta cesta) a po-
zemku p. č. 3267/29 v k.ú. Černovice u Tábora a části pozemku p. č. 16 
v k.ú. Dobešov u Černovic za část pozemku p. č. 2499/1 v k.ú. Černovice 
u Tábora, a to při zachování shodné celkové výměry pozemků.“

Do úplného znění zápisů ze zasedání zastupitelstva mohou u MěÚ Čer-
novice nahlédnout občané starší 18 let s trvalým pobytem ve městě Čer-
novice, dále fyzické osoby starší 18 let vlastnící nemovitost na území měs-
ta Černovice, a rovněž cizí státní občané starší 18 let s trvalým pobytem 
ve městě Černovice, o nichž tak stanoví mezinárodní smlouva, kterou je 
Česká republika vázána a která byla vyhlášena.

Mgr. J. Kořínková

Aktuality ze staveb našeho města 

Je duben 2021 a zásadní stavby tohoto období se od rekonstrukce náměs-
tí dost liší v tom, že se odehrávají za zdmi a ploty. Naservíruji vám tedy pár 
nových fotografi í a výkresů, ale také několik otázek nebo i snad pobídek. 

A čím začít jiným, než Sokolovnou?
Sokolovna je uvnitř skoro hotová, ovšem nyní musíme těm cihlám a trá-

mům dát trochu života. Jak to myslím? Povím vám, co máme k dispozici:
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Na Sokolovně nám (kromě sálu, který je víceméně stejný) vznikla řada 
nových prostor. 

Jak vidíte z nákresů, levé křídlo budovy a obecně prostory kolem podia 
jsou vyhrazené trvale – své prostory tam mají TJ Sokol a Černovická de-
chovka. Ale jsou tam také sprchy a šatny pro sportovce. 

V pravém křídle je zázemí naopak striktně nevyhrazené. K tomuto kro-
ku jsme se rozhodli z toho důvodu, že vymezit komplet celou Sokolovnu 
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pro určité spolky nebo skupiny by nás velmi limitovalo – neměli bychom 
už co nabídnout nikomu jinému. 

Co to znamená? Znamená to to, že místnosti může využívat kdokoli, 
kdo bude chtít, pokud tyto prostory nemá na daný čas někdo jiný rezer-
vovány. Správu budovy bude vykonávat město Černovice, bude zároveň 
v budově uklízet, řešit technické problémy i koordinovat časy, kdy kdo 
chce na Sokolovně fungovat. 

Za normálních okolností už bychom dávno veřejnost do prostorů pusti-
li, abyste si mohli plánovat a snít, na co by se ten prostor hodil. Protože to 
z důvodů COVID situace není možné, obracím se na vás alespoň ze strá-
nek zpravodaje. 

Zájmem města je, aby ten dům žil co nejvíce. Chcete na sále vést kurzy 
tance? Není problém, správce se s vámi dohodne na pravidelných hodi-
nách, kdy bude sál připravený, uklizený, vytopený, vy jen dostanete klí-
če a můžete nastoupit. K dispozici jsou šatny, sprchy, hudební aparatura, 
v některých případech bude k dispozici vybavení, jako třeba žíněnky atd. 
Jste spolek, nebo třeba jen parta, která se chce pravidelně nebo nepravi-
delně scházet v klubovnách? Jednou v té větší, většinou v té menší? Ani 
to není problém. Chcete si udělat oslavu narozenin a nemáte prostory? 
Můžete si pronajmout spodní velkou klubovnu i s výčepem, nebo rovnou 
sál. Chcete pořádat diskotéku? Proč ne, dostanete k dispozici dvě výčepní 
místa, šatnu, sál, zázemí. 

Pronájem nebude zadarmo, protože i provoz budovy bude město stát 
statisíce ročně. Ceny jsme zatím nestanovili, ale budou samozřejmě ně-
jakým kompromisem – počítáme s tím, že budeme provoz dotovat, mi-
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nimálně zpočátku nebude ziskový provoz možný. Avšak když postavíme 
budovu za 60 milionů, nemůžeme si dovolit ji mít jako muzeum a otevřít 
ji na ples dvakrát za rok. 

Jakékoli aktivity jsou vítány, a jsem k dispozici pro zodpovězení do-
tazů – a i když na některé ještě odpověď není, můžeme už navazovat 
kontakty. 

Lihovar – bydlení hned u Zámku
 Menší projekt je v lihovaru, kde nám vzniká moc pěkné, a díky okol-

nímu prostředí nadstandardní bydlení. Jak víte, projekt je fi nancovaný 
z místní akční skupiny MAS Via Rustica, za 2 menší a 2 větší byty za-
platíme ve výsledku cca 8 milionů Kč a přibližně 5 dostaneme dotaci. Já 
osobně jsem s tímto stavem velmi spokojený – udělat 4 byty za 3 miliony 
není rozhodně špatný obchod. Hotovo bude na konci června. 

A i tady existuje nabídka – máte zájem bydlet v obecním bytě? Na 
byty v lihovaru už existuje pořadník, kde žádosti jsou, ale město plánuje 
byty další. Tentokrát se chceme pustit do přípravy bytů v bývalé MŠ, žá-
dost o dotaci bychom chtěli podávat ještě letos a začít stavět v roce 2022. 
Nějaké žádosti i do těchto bytů již máme, další přijímáme. Pokud máte zá-
jem bydlet v obecních bytech, nebojte se zeptat se. V nabídce budou byty 
jak menší, cca 35 m2, tak i větší pro rodiny s dětmi přes 60 m2 plochy. Ak-
tuální výše nájemného je v obecních bytech stanovena na 69 Kč/m2. Po-
kud budeme vědět o zájemcích, lze daleko lépe plánovat investice.

V podkrovním bytě už jsou namontované sádrokartony.
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Škola – bezbariérovost, moderní učebny i nová střecha
Stavební činnost pokračuje i v budově naší školy, kde probíhají asi nej-

větší stavební úpravy od doby, co byla naše škola postavena (tedy od roku 
1953). Tady ze stavby skutečně veřejnost nevidí téměř nic, stavba je dů-
sledně oddělena i od zbytku školy. I když to není jednoduché pro provoz, 
nejtěžší období je za námi. 

Co bude výsledkem? Na půdě školy vznikly nové prostory, kde jsme 
spolu se školou naplánovali 3 moderní učebny, 3 nové kabinety pro učite-
le, WC, sklad a místnost, kam se přesune archiv. Původní plán byl jen dvě 

Kontrolní den v jedné z nových učeben – plánována jako třída zaměřená 
tradiční řemesla.
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učebny, ale podařilo se přesunout technologii fotovoltaických elektráren 
do přízemí a krásné prostory, orientované na jih s výhledem do zámecké-
ho parku využít efektivněji. 

Co je zvenčí vidět dobře, je nová střecha, která už je na skoro celé budo-
vě, v nejbližších měsících se na ni vrátí zpět fotovoltaické panely. 

Výhled z okna nového kabinetu směrem k Tyršově ulici. Za lešením roste 
výtahová šachta. 

Dílny. 
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Ze strany k Tyršově ulici bude také výtah, obsluhující všechna patra, 
od školky až po půdu. Protože půjde o další vstup do školy, bude přístup 
k výtahu řešen kartovým nebo čipovým systémem. 

Výtah pro bezbariérový přístup by se samozřejmě mohl zdát nadstan-
dardem, ale je podmínkou dotace a ostatně i podmínkou, kterou musí vý-
hledově škola splnit. 

Mimo těchto zásadních věcí, které se odehrávají přímo pod střechou, 
proběhne ještě toto léto úprava akustiky v tělocvičně. V celé budově chce-
me také udělat nové rozvody internetu, které nám dnes vedou po zdech 
v nepříliš hezkém stavu v krycích lištách. 

A ani to letos nemusí být konečný výčet. Pokud bude městu přizná-
na dotace, proběhne letos ještě, mimo výše uvedené věci, zásadní rekon-
strukce kotelny a zateplení půdních prostor, abychom dosáhli ještě vyšší 
efektivity vytápění a snížili ztráty. 

Hlavní část stavby bude dokončena na konci července, venkovní úpravy 
proběhnou do konce srpna, aby se děti do nového školního roku vrátily do 
budovy bez stavebních dělníků. A můžeme se těšit, že až se nám tam děti 
vrátí do všech tříd a bez roušek na obličeji, budova bude připravená. 

Jan Brožek

145 let dobrovolných hasičů v Černovicích

Náš sbor dobrovolných hasičů slaví tento rok 145. výročí od svého za-
ložení. V roce 1876 byl založen několika nadšenci a ve svém poslání „Po-
moc bližnímu svému“ pokračuje nepřetržitě dodnes. Nechci zde vypi-
sovat dlouhou historii sboru, která už je popsána v několika výročních 
památnících. Rád bych ale informoval o tom novém, co se aktuálně děje 
nebo nás čeká. V tento jubilejní rok naše Jednotka dobrovolných hasičů 
obdrží úplně nové výjezdové vozidlo, konkrétně cisternovou automobilo-
vou stříkačku na podvozku Scania, na kterou vyrábí nástavbu fi rma Ko-
bit. Naši hasiči tak budou vyjíždět s moderním a bezpečným vozidlem, 
které nahradí přesluhující a technicky nevyhovující cisternovou automo-
bilovou stříkačku CAS K 24 Liaz. Jedná se o výjezdové vozidlo, určené 
k přepravě hasičů, veškerého vybavení a hasební vody. Ofi ciální předání 
vozidla naší jednotce bychom rádi spojili s plánovanou letní akcí Posezení 
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s hasiči. Tu plánujeme na 3. července a při večerní zábavě bude hrát ka-
pela Four Johns. Vše je ovšem opět závislé na aktuálních nařízeních vlá-
dy, ohledně šíření nákazy Covid-19. Bohužel musíme počítat i s varian-
tou, že se akce konat nebude. O všem vás budeme včas informovat. Dále 
bych rád informoval o našich mladých hasičích. Ti se scházejí pod vede-
ním br. Jaroslava Řeháčka. Bohužel i na ně dopadla vládní nařízení a od 
poslední vánoční schůzky na konci prosince, se část mladých hasičů sešla 
až 17. dubna. Jako každý rok uklidili odpadky kolem silnice mezi Cihel-
nami a Černovicemi. Během soutěže ve sběru nápojových plechovek, jich 
nasbírali na tříkilometrovém úseku neuvěřitelných 81. O znovuobnovení 
schůzek mládeže budeme včas informovat všechny rodiče zájemců. Dal-
ším větším projektem je publikace, kterou připravuji už několik let – vel-
ká kronika historie našeho sboru. Chtěl bych ji dokončit do výročí v roce 
2026. Je to mravenčí práce, která přinese souhrn činnosti sboru za 150 
let činnosti (plesy, schůze, soutěže, výjezdy…). Obsahovat bude i dobové 
fotografi e a dochované dokumenty. Na tuto práci navazuje další činnost, 
tou je digitalizace veškerých písemností, dokumentů a fotografi í, které se 
nám podařilo nashromáždit (pokladní knihy, jednatelské knihy, zápisy 
z oslav, požární deníky, kroniky, diplomy, novinové články…). Během se-
pisování a ověřování informací, jsem narazil i na mnoho zajímavostí. Na-
příklad, že náš sbor používal vyřazený sanitní vůz Škoda 256B, vyrobený 
v listopadu 1944 v Mladé Boleslavi nebo nákladní vozidlo Praga LN. Ob-
čas se daří získávat i nové, dosud neznámé fotografi e a dokumenty (např. 
z požáru Radnice) ale i přesto se znovu obracíme na starší členy sboru 
nebo příbuzné zemřelých členů, zda nevlastní jakékoli písemnosti, které 
se týkají našeho sboru. Samozřejmostí je vrácení v původním stavu. 

Na závěr nesmím zapomenout na to nejdůležitější. Poděkovat všem mi-
nulým i současným členům za velké množství práce, kterou odvedli a od-
vádějí nejen pro sbor, ale i pro naše město. Samozřejmě by tato práce ne-
byla možná bez podpory vedení města a všech našich sponzorů. Poslední 
a asi největší poděkování patří rodinám našich hasičů za podporu, bez 
které by nikdo z nás nemohl tohoto koníčka provozovat. I když si pamatuji 
na slova jednoho stařičkého hasiče při oslavách, který říkal: „Hoši, hasiči-
na není koníček, ale diagnóza.“ A asi na tom něco bude.

za SDH Černovice
David Štěpán – starosta sboru
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Zprávy ze ZŠ

Děti se konečně vracejí do školy
Po dlouhých měsících distanční výuky se v uplynulých dvou týdnech 

ve střídavém rytmu vrátili žáci prvního stupně a předškoláci do školní 
budovy. Distanční online výuka zajisté představuje významný pokrok 
v používání informačních technologií, ale nic nemůže adekvátně nahra-
dit prezenční výuku ve škole a především bezprostřední kontakt dětí mezi 
sebou. Únava z dlouhého sezení před monitorem počítače byla v posled-
ních týdnech patrná nejen na straně žáků, ale i učitelů a asistentů, a proto 
všichni věříme, že zlepšující se situace rychle povede ke kompletnímu ná-
vratu všech dětí do školy a školky.

Covidová nákaza se bohužel i přes veškerá přísná hygienická opatře-
ní nevyhnula ani zaměstnancům naší školy. Přeji všem, aby se v plné síle 
mohli brzy vrátit mezi nás. Aktuálně má valná většina pedagogického 
sboru a zaměstnanců školy za sebou první kolo očkování a nadále probíhá 
pravidelné testování všech zaměstnanců a žáků školy. Z hlediska preven-
ce tedy pravděpodobně není možné podniknout o mnoho více.

Ve školní budově mezitím fi nišuje rozsáhlá rekonstrukce půdních pro-
stor a budova má konečně novou střechu. V rekonstruovaných půdních 
prostorách vznikne moderní učebna přírodních věd, která, jak pevně vě-
řím, pomůže zároveň dále rozvíjet u našich žáků vztah k přírodě a její 
ochraně v rámci Ekoškoly. Další učebna bude věnována tradičním řemes-
lům a žáci si v ní budou moci osvojovat základy práce s kovem, dřevem 
a vyzkoušet svou dovednost na hrnčířském kruhu. V souladu s novým 
rámcovým vzdělávacím plánem, který bude postupně uváděn do praxe od 
příštího školního roku, bude třetí multifunkční učebna věnována zejména 
řemeslům 21. století. Nové osnovy totiž zavádějí posílenou výuku infor-
matiky a uvedou děti do základů programování a robotiky. 

Jak přírodovědná, tak i učebna věnovaná moderním řemeslům a doved-
nostem budou vybaveny kvalitní audiovizuální technikou a škola si díky 
dotaci bude také moci pořídit kompletní sadu notebooků, protože stávající 
počítačové vybavení školy rychle stárne. Vedle učeben vzniknou v pro-
storách školy také tři nové kabinety, v přilehlých půdních prostorách bude 
umístěn sklad učebnic a archív a do všech částí školy bude, díky vybudo-
vání nového výtahu, umožněn bezbariérový přístup. 
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Rekonstrukce školy za provozu se nikde neobejde bez komplikací, ale 
je jisté, že po jejím dokončení bude černovická škola patřit k nejmoder-
něji vybaveným školám v širokém okolí. Pak už nezbývá než si přát, aby 
v budoucnu žádné vnější důvody nebránily našim žákům do školy pravi-
delně docházet.

Závěrem přeji všem žákům naší školy rychlý návrat do školních lavic, 
rodičům děkuji za spolupráci a podporu při distanční výuce a členům pe-
dagogického sboru a zaměstnancům školy za úspěšné zvládání výuky 
a provozu za ne vždy jednoduchých a příznivých podmínek.

Jaroslav Hubata-Vacek, ředitel ZŠ a MŠ Černovice

Úspěch v soutěži „Finanční gramotnost“

Všichni žáci naší školy se zapojili do 10. ročníku online soutěže Finanč-
ní gramotnost. Ve školním kole soutěžili všichni žáci. Ti nejlepší (z I. ka-
tegorie– Matěj Brabec, Jakub Čekal a Jiří Pospíchal; zII. kategorie – Nela 
Filípková, Petr Hrobský a Jan Michálek) se dostali do okresního kola, 
ve kterém oba týmy ve své kategorii zvítězily. Proto naši žáci postoupili 
do krajského kola, kde byla součástí soutěžních úkolů ikrátká prezentace 
toho, jak si představují výuku otázek fi nancí na naší škole. Zde naše týmy 
dokázaly vybojovat krásné 7. místo. Gratulujeme!!! 

Mgr. Kristýna Poláková 

Jak na výsadbu stromů na vlastním pozemku 

Plánujete sázet stromy? Poradíme vám, jak začít a na co si dát při vý-
sadbě pozor.

Ještě před výsadbou byste si měli ujasnit řadu věcí, například, k čemu 
má daný pozemek sloužit a jak moc se o něj a o zeleň plánujete starat. 
Představit si, jaký bude strom v dospělosti i jaký bude mít vliv na své oko-
lí. Každá dřevina má totiž specifi cké nároky. Některé preferují vyšší vlh-
kost, jiné jsou suchomilné, či světlomilné. To vše je při navrhování potře-
ba zohlednit.
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Pozor na invazivní a jedovaté druhy
Pokud se na pozemku pohybují děti, neměli byste zde vysazovat je-

dovaté druhy, konkrétně třeba tis. Zvýšenou pozornost výběru druhů 
by měli věnovat také alergici. Pyly lísky, břízy, olše, či vrby jsou silné 
alergeny a na jaře by si zahrady moc neužili. Zamyslet byste se měli i nad 
tím, zda se výsadba do daného místa hodí z širšího kontextu. Například 
akát, který pochází ze Severní Ameriky, se v podmínkách České repub-
liky velmi dobře šíří a vytlačuje původní druhy. Sázet do krajiny nepů-
vodní druhy je tedy nevhodné.

Souhlas souseda (ne)třeba
Při plánování výsadby musíte dbát také na to, aby byly dodrženy všechny 

zákonné povinnosti. Občanský zákoník říká: „Nestanoví-li jiný právní před-
pis nebo neplyne-li z místních zvyklostí něco jiného, platí pro stromy dorůsta-
jící obvykle výšky přesahující 3 metry jako přípustná vzdálenost od společné 
hranice pozemků 3 metry a pro ostatní stromy 1,5 metru.“ Z toho vyplývá, 
že váš pozemek musí být dostatečně široký, aby nebyla tato povinnost po-
rušena. Případně si musíte zajistit souhlas vlastníků okolních pozemků.

Jak na výsadbu ve velkém
Příprava výsadby ve větším měřítku vyžaduje peníze a čas. Ucelené in-

formace o tom, co organizace takové výsadby obnáší, včetně odkazů na 
fi nanční zdroje, najdete na webu sazimebudoucnost.cz. Tam si můžete 
stáhnout i podrobné manuály, jak stromy sázet a jak o ně po výsadbě pečovat. 
Na webu najdete také informace o možnostech fi nanční podpory výsadeb.

Každý strom se počítá
Vysazené stromy je dobré evidovat. K tomu slouží centrální registr stro-

mů na webu Sázíme budoucnost. Zaregistrovat do něj výsadbu může 
každý, kdo od roku 2019 vysadil stromy mimo les. Po zaregistrování se 
strom přidá na interaktivní mapu a započítá se mezi nové stromy vysaze-
né v naší krajině a v obcích.

Díky tomu získáváme unikátní přehled o druzích a počtech stromů vy-
sazených v ČR a můžeme měřit dopad společného úsilí všech, kdo sází stro-
my. Na celonárodní úrovni neexistují žádné souhrnné přehledy o kácení a sá-
zení stromů. Registrace nově vysazených stromů je proto velmi důležitá.

Anna Poledňáková
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Kde se vzali v poslední čtvrtině 18. století v Praze 
přesídlenci z Černovic?

Majitelem panství Černovice (spolu s panstvím Žirovnice a Počátky) 
byl od roku 1760 hrabě Adam František Arnošt ze Šternberka (1711 Ví-
deň –1789 Žirovnice), nejvyšší český maršálek a zemský soudce. Měl ze 
tří manželství 17 dětí, jeho třetí manželkou byla od roku 1768 hraběnka 
Marie Anna Vlčková (1736 Vídeň – 1807 Vídeň). S ní měl 5 dcer a 2 syny, 
všichny děti se narodily v Praze.

Koupil roku 1770 od majitelky panství Zelená Hora (v okolí Nepomu-
ku) a vídeňské řádové sestry dominikánky Marie Dominiky Martinico-
vé ves a dvůr Bubny u Prahy a bubenečský dvorec č. 4 zvaný Kocí-
novský i několik vinic na jejich území. Statek v Bubnech dostal číslo 1 
a byl nazýván Malé Bubny. Součástí původně zeměpanského dvorce, na 
jehož místě stál, byl kostelík svatého Klimenta (dosud stojící v nynějších 
Holešovicích). Bubeneč se tehdy jmenoval Přední Ovenec. Dnes jsou obě 
bývalé vesnice částmi Prahy 6 a 7. Původní majitelé Martinicové byli 
s novými zřejmě spříznění, svatba Adama Františka s Marií Annou Vlč-
kovou, tehdy svobodnou dámou Tereziánského ústavu šlechtičen na Praž-
ském hradě, se uskutečnila před dvěma lety na jejich zámku ve Smečně. 
Roku 1770 se v Praze narodil syn Josef Leopold Šternberk, který po smr-
ti otce Černovice dále spravoval. Vdově Marii Anně po manželově smrti 
připadl roku 1794 deskový statek v Bubnech (tj. takový, na nějž se váza-
lo volební právo velkostatkáře) a rustikální dvorec v Bubenči (tj. země-
dělský). Hraběnka Šternberková se synem pak část majetku do roku 1803 
rozprodala, právě pražské vesnice a Černovice.

Předtím se ale styky obou míst značně rozvíjely, Šternberk si do hlavní-
ho města království povolával řemeslníky, úředníky i rolníky či nádeníky. 
V pražských archivech jsou uchovány listiny černovických rodáků.

Už 6. června 1764 ověřil notář v Praze křestní list Františka Ignáce Wei-
sera, narozeného roku 1733, vydaný farářem Bartoněm dva dny předtím. 
Byl to syn černovického purkrabí, tedy správce panství i zámku.

Při soupisu obyvatel na Starém Městě pražském se roku 1770 přihlásili 
dva černovičtí rodáci. Syn řezníka František Studenský bydlel příznačně 
v Řeznické ulici a byl pětadvacetiletý. Měšťan Ondřej Studenský s man-
želkou Ludmilou ho nechali v rodišti pokřtít 23. března 1744 za kmotrov-
ství pánů Tomáše Hromadníka, Matěje Louly a Rosiny Kalabisové. Tepr-
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ve patnáctiletý Josef Hrdina byl kuchtíkem v semináři sv. Václava vedle 
Betlémské kaple, o jeho narození není v černovické matrice záznam.

K 24. květnu 1772 Adam František Šternberk „propustil z poddanství 
syna Šimona a Alžběty Jelínkových Václava z městečka Černovic“. Vác-
lav Jelínek se narodil 6. srpna 1745, takže svobodníkem se stal v sedma-
dvaceti letech. Teprve však 3. dubna 1774 na jeho žádost vystavil „farář 
u sv. Kříže Václav Antonín Kavka“ křestní list. A vzápětí 18. dubna 1774 
získal mlynářský mistr Václav Jelínek městské i mlynářské právo na Sta-
rém Městě pražském. Pocházel z prvého manželství otce, matka Alžběta 
byla dcerou Jiříka Nepila, oba rodiče byli z měšťanských rodin. Ovdově-
lý otec si roku 1750 vzal Marii Tetínkovou z Lidmaně. Sám Václav, čer-
novický měšťan, byl už od roku 1766 ženatý s Kateřinou Kožešníkovou 
a měli syna Františka a dvě dcery. O jeho působení v Praze se mi dosud 
nepodařilo více zjistit.

Vratislavský  prospekt z roku 1562 J. Kozla a M. Peterleho. Detail hole-
šovického meandru v pohledu od Petřína. V řece je dobře patrný  ostrov 
Štvanice a vlevo od něj ves Bubny s kostelíkem. Za ohybem řeky je skryta 
Libeň, z níž vychází a šplhá strmě do kopce cesta ke kostelíku sv. Václa-
va na Proseku. Vlevo nad řečištěm je dobře patrná Bílá skála. Pod ní na 
obou březích byly Ovence (Přední a Zadní, dnes Bubeneč a Troja). Foto-
litografi cká reprodukce z roku 1904. 
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Dne 31. července 1777 byl pražskému magistrátu předložen křestní list 
i zachovací list, vydaný „purkmistrem a radou městečka“ Janu Antonínu 
Werffl  ovi, narozenému v roce 1738. To byl syn barvíře.

K Bubnům, které roku 1788 při číslování domů měly jen 24 popisných 
čísel, a to panský dvůr, panský domek, hospodu, letohrádek Beleveder 
(nikoliv ten současný, na něj přešlo jméno později) a ostatní chalupy, se 
vztahují zápisy v bubenečských matrikách oddaných a zemřelých – BBČ 
N2O2Z2 a BBČ O14. V listopadu 1780 se u sv. Gotharda ženil Václav Še-
včík, syn Bartoloměje z Černovického panství s Ludmilou Kalabzovou 
z Malých Buben č. 12, v lednu 1781 Matouš Paďourek, syn po zemřelém 
Jakubu z Černovického panství s Annou Vavříkovou z Malých Buben 
č. 11 (rodem ze smečenského panství) a Pavel Jůna, syn zemřelého Ja-
kuba z Černovic s Magdalenou Švedlíkovou, která také již neměla otce. 

Jü ttnerův plán Prahy z roku 1816. Pozice obce Bubny (uprostřed nahoře) 
vůči historické Praze byla dána vyústěním brodu, který  vedl vý hodně ces-
tu přes souostroví Velký ch Benátek (Štvanice). Jádrem vsi byl Bubenský  
dvůr. Vlevo nahoře je vidět opevnění Pražského hradu, při řece jsou le-
tenské vinice.
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Tato nevěsta bydlela stejně jako všichni tři ženiši v Malých Bubnech č. 1, 
tedy přímo ve dvoře. Tam bydlel i další ženich Václav Suchánek, syn On-
dřeje z Černovic a bral si v listopadu 1783 učitelskou dceru Evu Valdo-
vou z Malých Buben č. 8. (Její rodiče zemřeli oba na začátku roku 1791.) 
V lednu 1784 se ze dvora vdávala dcera Bartoloměje Moravce z Černo-
vického panství Magdalena za Antonína Manna, obyvatele Buben č. 22. 
Mezi svědky svatebčanů býval šafář ze dvora, zahradník, zedník, bed-
nář, barvíř, švec, ale u nich se rodiště nezapisovalo. Jiný zápis potvrdil, že 
v srpnu 1786 zemřela v Malých Bubnech ve věku 45 let na zimnici Alžbě-
ta Kalandová „která žala při panským dvoře, vdaná podruhyně z panství 
Černovice ze vsi Dobešova“. (Sekat trávu nebo obilí.)

Je jisté, že z města byl měšťanský syn Ondřeje Suchánka. Narodil se 
11. září 1756 matce Veronice, která se zřejmě do Černovic odněkud přistě-
hovala už vdaná za vojáka. Jeho titul při prvním křtu syna Jakuba v čer-
venci 1747 zněl „Miles provincialis“. Dnes můžeme jen odhadovat, jaký 
význam titul měl. Místní vojín, zemský voják, žoldák, panský muške-
týr, zámecký strážný? Nepochybně byl dosazen vrchností a stal se měš-
ťanem, manželům Suchánkovým se v Černovicích narodilo během 17 let 
osm dětí. Otcem Pavla Jůny mohl být řezník Jakub Jůna, zemřelý v Čer-
novicích č. 72 ve věku 70 let v srpnu 1771. Narození syna tohoto jména 
v městských matrikách ale zaznamenáno není a není ani u dalšího stejno-
jmenného obyvatele Jakuba Jůnů. Rod se však též vyskytoval v okolních 
vesnicích. Jakub a Matouš Paďourkovi také v matrikách narozených ne-
jsou. Příjmení Paďourek bylo rozšířené hlavně ve Svatavě a třeba Jan Pa-
ďourek byl roku 1746 pasákem krav v Černovicích. 

Místo pobytu černovických přibližují dvě zajímavé mapy, převzaté z ča-
sopisu ZA STAROU PRAHU 3/2010.

Sepsal v době koronavirového vyhnanství do místa trvalého bydliště – 
mezi procházkami do současných Buben a Holešovic (Stromovka, Leten-
ské sady, Císařský ostrov) 

Jiří Turek (Černovický)
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Černovické putování

Pod tímto názvem jsme připravili pro děti a jejich rodiče z Černovic 
venkovní hru, jejímž hlavním úkolem bylo motivovat děti k pohybu na 
čerstvém vzduchu, a aby se při tom dozvěděli něco o svém městě. Proto-
že se zajímám o historii města, napadlo mě propojit zajímavá místa (kvůli 
opatřením co nejvíce mimo centrum) a připravit otázky tak, aby se účast-
níci dozvěděli něco zajímavého. Jednotlivá stanoviště s otázkami jsme 
doplnili o dobové fotografi e z příslušného místa. Na nich je dobová foto-
grafi e zajímavé okolní budovy, spolku nebo fotografi e z události, která se 
poblíž odehrála. Jednotlivé odpovědi se vyplňují do připravené tabulky 
a odevzdávají našemu sboru. Protože vznikla v době zákazu pohybu mezi 
okresy a katastrálními územími, byla určena hlavně pro obyvatele míst-
ní. Už v prvních dnech nám psali obyvatelé okolních obcí i rekreanti, jest-
li by nešlo celou trať nechat v provozu do rozvolnění vládních opatření, 
ideálně třeba i přes prázdniny. Tento zájem nás moc potěšil a samozřej-
mě vyhovíme. Musíme ale některá zadání na stanovištích upravit. Otázky 
jsou sice zataveny ve fólii, ale nepředpokládali jsme delší provoz, a tak do 
některých zatéká a rozmáčí se. Vše ale v nejbližší době vyměníme. Vy-
plněné odpovědi archivujeme (zatím jich je asi 25), abychom pak mohli 
všechny účastníky nějakým způsobem odměnit. Kdy to bude, ale bohužel 
nevíme. Vše je závislé na aktuální situaci ohledně Covid-19. Ozvalo se 
nám několik fi rem i rodičů, kteří nám poskytli dárky. Ty použijeme jako 
odměny při odměňování. Firmy Envi-pur, Heckl, Českomoravský beton, 
dále SDH Černovice, Hasičský záchranný sbor kraje Vysočina a něko-
lik rodičů, postupně darovaly omalovánky, pexesa, karty, rozvrhy hodin, 
pastelky, bublifuky, refl exní pásky, cukrovinky a další reklamní předmě-
ty, které při odměňování rozdělíme mezi všechny zúčastněné děti. Pokud 
jste ještě nezačali a máte zájem si celý okruh projít, mapa se stanovišti 
a tabulka na odpovědi je umístěna na internetových stránkách města, na 
fb profi lu „Černovické putování“ nebo v Černovické hospůdce. Ti, kteří 
už celý okruh prošli, ho velmi kladně hodnotili a sami přišli s nápadem 
dalšího pokračování, například s otázkami z přírody a jinou trasou. Tak 
uvidíme.

Děkujeme všem za kladné odezvy.
za SDH Černovice – David Štěpán
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Věnování v knížce od pana Svěráka nemáme

Na Den učitelů, 28. března, bylo Zdeňku Svěrákovi,
shodou okolností bývalému učiteli, 85 let. A pedagogem, dá se říct,

je stále, protože svou prací i postoji se snaží předávat ostatním důležité 
poselství – že stojí za to dělat svět hezčím.

(Týdeník Květy, č. 13/2021, str. 25 – úvodní text k článku o jubilantovi)

Nejsem vášnivý čtenář. Všestranné literární dílo Zdeňka Svěráka mě 
ale dodnes přitahuje (texty písniček s Uhlířem pro děti i dospěláky, prav-
divé herecké výkony v mnoha fi lmech i na divadle Járy Cimrmana a scé-
náře spolu se Smoljakem i jeho osobní postoje). S odstupem času máme 
něco společného a to je náš podobný osud, který byl zachycen v krásném 
pravdivém českém fi lmu Vratné lahve.

Před více než 20 lety jsem viděl (už nevím, jestli v kině či televizi) úžas-
ný fi lm Kolja. Tehdy bych ho rád viděl ještě jednou. Moje manželka, dlou-
hodobě vášnivá čtenářka, si v naší knihovně (bylo to asi v r. 1999) náho-
dou půjčila knížku Kolja. Byly v ní i snímky z fi lmu. Než knížku vrátila, 
začetl jsem se do ní i já (a to je co říct!). Jeli jsme tehdy s dětmi na dovo-
lenou do východních Čech na Rozkoš a já měl rozečtenou knížku s sebou. 
Děj mě (na základě zhlédnutého fi lmu) znovu tak uchvátil, že jsem ji při 
cestě zpátky domů dočetl. 

Při příjezdu do Černovic jsem měl doma vzkaz (mobil jsem tehdy ještě 
neměl), že by potřebovali od hasičů v sobotu odpoledne (to je dneska) tzv. 
strojit parní lokomotivu, tj. doplnit do ní vodu, aby parní vláček mohl po-
kračovat dál do Obrataně a zpět (černovická nádražní pumpa byla mimo 
provoz). S naší kropičkou (tehdy ještě v khaki vojenské barvě) jsme přijeli 
na nádraží, pak přijel i parní vláček plný výletníků, kolem kolejí i trocha 
černovických zvědavců – tehdy to bylo i pro našince něco extra. Natáhli 
jsme hadice, pustili vodu a koukáme.

A já koukám ještě víc, nechtěl jsem uvěřit svým očím. Jak jsem byl 
zblblej z Kolji, tak já vidím Svěráka! No, je to von! Vystoupil se dvěma 
kloučky z vlaku z druhé strany, aby ho asi neotravovala veřejnost. Uka-
zuje prckům něco na lokomotivě a dává řeč s mašinfírou. Jdu za ním taky 
dát řeč. No, nejásal. Slušně jsem pozdravil a pochválil mu fi lm i knihu. 
Trochu zjihnul. „Právě jsem dneska dopoledne, pane Svěráku, dočetl Vaši 
knihu Kolja. Byl to pro mě zážitek. Ty Vaše řeči – dialogy, jako by Vám 
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z pusy vypadly…“ Načež odpověděl: „No, vždyť jsem to taky psal pro 
sebe (tj. pro jeho roli violoncellisty, pana Louku)…“ 

Po tomto duchaplném minirozhovoru jsem usoudil, že raději nechám 
Mistra s jeho vnoučky u lokomotivy a stáhnu se zpět k cisterně. Ale byl 
jsem pořád ještě v šoku, že jsem p. Zdeňka viděl, podal mu ruku a mluvil 
s ním. Zastavili jsme vodu, odpojili hadici a sbalili naše fi dlátka. Průvod-
čí zapískal, pasažéři spořádaně urychleně nastoupili do vlaku, mašinka 
dlouze zahoukala, vyvalila se mračna kouře i páry, stroj zaburácel, proto-
čila se kolečka a vagónky se daly pomalu do pohybu – směr Obrataň. 

A mně teprve teď došlo, že místo toho civění na nádraží, jsem měl se-
běhnout k hasičárně, na své „ukrajině“ dopelášit domu, popadnout Kolju 
(knížku z černovické knihovny) a propisku a honem chvátat na nádraží 
a setkat se ještě jednou s Mistrem a požádat ho o krátké věnování či ale-
spoň autogram do jeho knihy. Leč nestalo se. Odjel jsem zklamán nabrat 
vodu do cisterny, aby byla technika akceschopná pro případ požáru a za-
garážoval jsem. A litoval, že jsem si Kolju, v zápalu jeho příběhu nedo-
četl až na našem nádražíčku. Ale nevzdal jsem to! Když vlak jede tam, 
tak taky logicky za nějakou dobu pojede zpátky. Tak jsem chvátal domů, 
popadl Kolju a na „ukrajině“ zpátky na nádraží. Čekám na vlak od Obra-
taně. Už konečně jede, zastaví a já se ptám průvodčího, kde je p. Svěrák. 
„Jó, ten vystoupil v Obratani, čekal tam na něj asi syn a jeli někam dál.“ 
A tak se stalo, že černovická městská knihovna přišla o jednu cennou ku-
riozitu. Máme sice ve stavu krásnou knížku Kolja, ale bez podpisu jejího 
autora.

A aby vám to, čtenáři našeho Zpravodaje, nebylo tak líto, tak k Mistro-
vě gratulaci (aspoň symbolicky na dálku) a k jeho krásným narozeninám 
si přečtěte úryvek z Deníku (1. 4. 2021, str. 17): 

„Je to přesně 1/4 století, co si otec a syn Svěrákovi dovezli z Los Ange-
les Oscara za nejlepší zahraniční fi lm nazvaný Kolja.

Snímek líčí všední trampoty osobitého starého mládence, který se neče-
kaně stane „otcem„ pětiletého ruského chlapce. Odehrává se v posledním 
roce vlády komunistů a vrcholí legendárním zvoněním klíčů na Václav-
ském náměstí v listopadu 1989. Violoncellista František přistoupí kvů-
li své neutěšené fi nanční situaci na fi ngovanou svatbu s Ruskou Naděž-
dou, která nutně potřebuje české občanství. Manželka však záhy emigruje 
a hudebník se musí postarat o jejího synka. Sbližování stárnoucího muže 
a malého kluka tvoří hlavní osu vyprávění. 
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Film má všechny rysy „svěrákovské“ poetiky: dobře napsaný a uvěřitel-
ný příběh, přesné charaktery, smysl pro detail i celek, pečlivě vystiženou 
atmosféru jednotlivých prostředí. A také nezbytný humor a jímavost.

Významnou roli tady hraje hudba Antonína Dvořáka a Bedřicha Sme-
tany. Další předností je přesvědčivé obsazení – Louku si zahrál sám sce-
nárista Zdeněk Svěrák, malým parťákem je mu Andrej Chalimon, kterého 
tvůrci našli až po dlouhém hledání v mateřské školce …“ 

A ještě máme, my Černováci, tak trochu blízký vztah ke Zdeňku Svěrá-
kovi, protože se naše Černovické senilní divadlo v posledních letech tak 
nějak zhlédlo v divadelních hrách Járy Cimrmana z pera Zdeňka Svěráka 
a Ladislava Smoljaka. Tyto hry v podání černovických aj. ochotníků pod 
režijním vedením p. Tomáše Tintěry měly u našeho publika vždy velký 
úspěch. Nebýt této autorské dvojice, tak bychom se asi tady moc nezasmá-
li, ani nepoučili. Připomenu jen předvedené kusy z nedávných let – Zá-
skok – České nebe – Afrika – Dlouhý, Široký a Krátkozraký. Až pomine 
tahle podivná doba, tak naši ochotníci zase nastudují další Cimrmanovu 
hru. Budeme se těšit.

J. Řeháček

„Jsem přesvědčený, že než dětem donekonečna kázat, jaké mají být, 
je mnohem účinnější se tak sám chovat.“ Zdeněk Svěrák (85)

Snímek z fi lmu Kolja
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„Černá stavba“ v černovické základní škole
po půl roce, aneb kdo bude na řadě teď?

Dne 29. 9. 2020 byl zastupitelstvem odvolán tehdejší ředitel základní 
školy Mgr. Robert Štefánek.

Důvodem odvolání bylo údajné pochybení bývalého ředitele, který 
v prostorách zanikajících dílen vybudoval čtyři sádrokartonové příčky 
z nutnosti vytvořit prostor pro archiv. Tyto příčky byly starostou označe-
ny jako černá stavba a následně byl ředitel odvolán, i když se omluvil, na-
vrhoval různá řešení „problému“ a rovněž jejich případné odstranění na 
vlastní náklady.

Nic z toho starosta nepřijal a p. Štefánek byl odvolán.
A jaká je situace teď? Půl roku po jeho odvolání jsou zmiňované příčky 

pořád na místě, a i když neproběhla řádná kolaudace stavebním úřadem, 
byly zaneseny do inventárního seznamu školy.

Jak je možné, že příčky pořád stojí, když byly údajně mnohonásobnou 
hrozbou z hlediska bezpečnosti, ohrožení dotačního programu a celkové 
koncepce a funkčnosti školy?

Bylo opravdu potřeba odvolat oblíbeného a schopného ředitele? Kvůli 
příčkám, které evidentně nejsou tak závažným problémem, jak bylo pre-
zentováno starostou, když do teď stojí a jsou ofi ciálně uznaným školním 
majetkem?

A bylo to případně potřeba učinit na začátku školního roku, zejména 
když v červnu 2021 končilo řediteli funkční období?

Škola tím byla vystavena chaosu, personálním změnám a byl ohrožen 
její chod, což zejména v této obtížné době způsobené pandemií, bylo pro 
všechny velmi stresující.

Zmiňované skutečnosti nás tudíž nutí zamyslet se nad tím, že celá tato 
kauza se skutečně jeví jako zástupný problém pro cílené a dlouho připra-
vované odvolání bývalého ředitele Štefánka, zejména když na posledním 
zastupitelstvu 7. 4. 2021 sám starosta připustil, že archiv není kam umístit, 
a proto se příčky budou bourat výhledově, až vzniknou nové prostory.

Jediným důvodem se opravdu zdá být čistě osobní averze starosty Brož-
ka.

Za petiční výbor: Mgr. Kristýna Poláková, Mgr. Miroslava Mayerová, 
Mgr. Lenka Vacířová, Mgr. Alena Michálková, Mgr. Jana Nováková, 

Kateřina Štefl ová, Šimon Paclík, Tereza Tatková
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Citát
„Zlé skutky se vracejí zpět k tomu, kdo je spáchal.“

japonské přísloví

Tip na knihu

Bylo by nemožné nenapsat tip 
na knihu Karin Lednické Šikmý 
kostel s podtitulem kronika ztrace-
ného města – 1894–1921.

Autorka se v Karviné narodila 
a v regionu strávila celý život.

Děj začíná důlním neštěstím 
v roce 1894, které zasáhlo i hrdi-
ny této knihy a následuje dvacet-
sedm let pohnutých osudů těchto 
lidí. Příběh je založen na skuteč-
ných událostech a vyprávění je vel-
mi autentické.

Na první díl navazuje díl dru-
hý, kdy během let 1921–1945 pro-
žívají hrdinové další osudy. 20. léta 
hospodářského rozmachu, hospo-
dářskou krizi a německou okupa-
ci. V tomto regionu ale II. světová 
válka probíhala dost jinak. Čtenář 
má možnost seznámit se s českopolským konfl iktem, o kterém se příliš 
nepsalo.

Kniha se stala absolutním vítězem ankety – Kniha roku 2020.
Autorka nyní pracuje na závěrečném dílu, děj skončí v šedesátých le-

tech 20. století.
O oba díly je velký zájem, zřejmě si budete muset nějakou dobu počkat, 

než se na vás dostane.
J. Fauová
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Městská knihovna Černovice
Z nových knih

Pro dospělé
Stenzlová I. – Šance pro ženu 40+
Pekař J. – Bílá Hora
London J. – Tulák po hvězdách
McMorrisová K. – Prodám 2 děti
Ulmer B. – Pletené ponožky
Lamm A. – Pletené čepice
Černý I. R. – Vlasta Burian na scénu!
Vincentová A. – Přesazená, jak nechat život znovu bujet
Hruška E. – Pohraniční pitaval
Riley L. – Motýlí pokoj
Valpy F. – Kam včely chodí spát
May P. – Nezvratné alibi
Horáková N. – Korálky z klokočí
Halsall R. – Kruh
Velemínský M. – Nenuťte mě na nočník!
Wondrák E. – Historie moru v českých zemích
Kratochvíl S. – Jak žít s neurózou
Vácha D. – Návrat domů
Knedler M. – Porodní sestra z Osvětimi
Palán A. – Nevidím ani tmu
Novák J. – Zatím dobrý
Hnízdil J., Tříska M. – Všichni jsou psychopati jenom já jsem letadlo
Vargas F. – V mrazivých časech
Jančařík Z. – Ty jsi kněz navěky
Tučková L. – Sítem slov
Walker M. – Proč spíme
Hampl M. – Pro Čechy je nebe nízko
Hlavinková L. – Kdo šije Podolské?
May P. – Karanténa
Martínek L. – Muškátový oříšek
Machálek V. – Prezident lidskosti – životní příběh Emila Háchy
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Pro děti
Wohllebenovi C. P. – Kde si Píťa zchladí tlapky?
Wechterowicz p. – Obejmi mě, prosím
Vondrovic T. – Bratr František, bratr tělo a sestra píseň
Karafi át J. – Broučci
Ard C. – Mazej ven!

Sběr ošacení pro Diakonii Broumov
17. – 21. 5. 2021 denně od 16–18 hodin

v bývalé mateřské škole

→ Ošacení včetně prádla (dámské, pánské, dětské, zimní i letní) 
→ Lůžkoviny, prostěradla, ručníky, utěrky, záclony, závěsy 
→ Látky, vlny, příze (i zbytky) 
→ Péřové přikrývky (i samotné peří), polštáře, deky, spací pytle 
→ Školní a sportovní potřeby, hračky 
→ Nenošená, nepoškozená obuv 
→ Jakýkoli potrhaný, ale čistý bavlněný textil (lůžkoviny, utěrky, ruč-

níky, košile …)
→ Kabelky, batohy, školní tašky 
→ Kožené i koženkové oblečení, bundy, pravé i umělé kožichy 
 (i mírně potrhané) 
→ Nádobí skleněné, porcelánové, kovové, funkční domácí spotřebiče 
→ Prací a čisticí prostředky, hygienické a toaletní potřeby 
→ Knihy, noviny, časopisy, smíšený papír – noviny, časopisy, kartony 

i poškozené knihy 

Vše nejlépe v krabicích nebo pytlích.
Věci můžete v tomto termínu zanechat i „bezkontaktně“ v prostorách 
zadního vchodu do bývalé MŠ. 

Organizuje svaz žen Černovice
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PhDr. Jan Jenší (21. 6. 1936) – 85 let

Po vystudování Pedagogické fakulty 
v Č. Budějovicích a následné Filosofi cké 
fakultě University J. E. Purkyně v Brně 
přivedl osud tehdy 26 letého Jana Jenší-
ho z Protivína na Vysočinu do malebné-
ho zámku v Černovicích, který v té době 
sloužil co by pobočka jihlavské Psychiat-
rické léčebny.

Od 1. 9. 1962 se stal ředitelem ÚSP pro 
mentálně postižené děti, který řídil ONV 
Pelhřimov. Od roku 1967 přešlo vede-
ní ústavu na JčKNV v Č. Budějovicích, 

později se stal černovický ústav sídlem Krajského zařízení, které během 
doby mělo 13 organizací s kapacitou 1.193 lůžek a více jak 600 zaměst-
nanců.

Jednalo se o zařízení rozprostřené po celém Jihočeském kraji a to: okr. 
PE – Černovice, Těchobuz, nově Lidmaň, okr. J. H – Stráž n/N, Česká 
Olešná, nově Lásenice, okr. ST – Osek, Čekanice, okr. PR – Hrabice, okr: 
TA – nově Záluží, okr. PI – nově Zběšičky a Písek, okr. ČB – nově Č. Bu-
dějovice.

V té době bylo při ústavu zřízeno projekční středisko s příslušnými pra-
vomocemi, čímž postupně docházelo ke zprovoznění nových výše uvede-
ných ústavů. Výstavba nových zařízení byla řešena především proto, že 
čekací doba na umístění postiženého dítěte trvala v některých krajích více 
než 5 let. Tímto aktivním přístupem se podařilo v Jihočeském kraji jako 
prvnímu v republice umístnit žadatele okamžitě, v akutním případě bylo 
vypomáháno i ostatním krajům.

PhDr. Jenší byl průkopníkem socializace mentálně postižených dětí 
a mládeže do společnosti, což bylo ve své době velice obtížné. Byl iniciáto-
rem i zpracovatelem metodik výchovné práce, procesu zvyšování kvalifi -
kace zaměstnanců, prosazoval i zaměstnávání klientů mimo ústav. To vše 
vláda ČSR ocenila udělením titulu „Zasloužilý učitel“ za úspěšnou práci 
s mentálně postiženými, který PhDr. Jenší převzal v březnu roku 1982.

Byl vždy důsledný při plnění a kontrole zadaných úkolů, což vyžadoval 
od všech spolupracovníků. Pamatoval na spokojenost klientů, zvelebová-
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ní stávajících a výstavbu nových objektů včetně stavby okálů sloužících 
k bydlení zaměstnanců,

V roce 1991 s novým územně správním uspořádáním dochází ke zruše-
ní KÚSP, MPSV Praha zřizuje v Černovicích Diagnostický ústav sociální 
péče s celorepubli-kovou působností.

Do majetkové správy patřilo i rekreační zařízení Zadní Hamr, chatky 
v Černé v Pošumaví u Lipenské přehrady a rekreační zařízení Lhotka 
u Černovic, které v hojném počtu využívali jak klienti, tak zaměstnanci, 
po té i zájemci z jiných organizací.

Po ukončení dlouholeté a velmi úspěšné činnosti PhDr. Jenšího ve funk-
ci ředitele tuto funkci převzal v únoru 1992 ing. František Vránek, do té 
doby vedoucí projekčního střediska s postupným doplněním kvalifi kace 
v oblasti speciální pedagogiky.

PhDr. Jenší po té založil při černovickém ústavu „vzdělávací středisko“, 
kde při týdenním pobytu získávali potřebné znalosti a zkušenosti stážisté, 
převážně noví vedoucí a řadoví zaměstnanci cizích ústavů sociální péče.

Ve spolupráci s MPSV Praha se mu podařilo založit i střední školu k do-
plnění požadovaného vzdělání. Po několika letech byla škola přemístěna 
z Černovic do nedaleké Obrataně, co by soukromá střední škola pedago-
giky a sociálních služeb pro dvouleté a čtyřleté dálkové studium zakonče-
né maturitou. Během doby zde bylo zřízeno i detašované pracoviště Vyso-
ké školy J. A. Komenského, kde si řada zaměstnanců doplnila bakalářské 
i magisterské studium v oblasti speciální pedagogiky. Škola v Obratani 
prosperuje dodnes.

Aktivně se zapojoval i do veřejného života ve městě. Byl členem rady 
MNV a výboru organizací NF. Po dlouhá léta pracoval v různých sociál-
ních komisích na úrovni okresu i kraje.

S manželkou Marií společně vychovali syna Luboše a dcery Miroslavu 
a Janu, obě v současné době žijí v USA.

Tak lze stručně charakterizovat skromného a pracovitého PhDr. Jana 
Jenšího, dnes již „pětaosmdesátníka“, kterému do dalších let přejí pevné 
zdraví, spokojenost a pohodu bývalí spolupracovníci.

zpracoval: P. Podskalník
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Život tropí hlouposti a my je fotografujeme 30.

Kvůli lepší identifi kaci vozidla neznámého typu?

Vozidlo lepších parametrů nebylo na trhu.
Jan Podhola

Aprílová – aneb duben 2021

Příroda už zase šílí,
venku padá snížek bílý,,
proto není mojí vinou,
že zůstávám pod peřinou.

Jan Podhola
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Aprílové počasí, aneb je tohle normální?

Také jste měli pocit, že letošní duben byl nějaký moc chladný? Já ano 
a určitě nejsem sám. Tento článek píšu 22. 4., je Den Země, a venku za 
oknem chumelí tak, že by tomu ledasjaké prosincové dopoledne mohlo 
závidět. Konec dubna a chumelí – někdy jsem si říkal, že nejde o rozmar, 
ale pomstu přírody. 

Protože si ale nerad pletu dojmy s pojmy a máme tu možnost si některé 
věci ověřit, udělal jsem to. V Dobešově už od roku 1961 pan Pavel Filip 
totiž provozuje amatérskou meteorologickou stanici. Prosím u toho slova 
amatérská si doplňte uvozovky – data jsou od počátku předávána České-
mu hydrometeorologickému ústavu a jsou ofi ciálním a zdaleka nejpřes-
nějším údajem o stavu počasí v našem městě. Za provoz meteorologické 
stanice na zahradě po dobu 60 (!) let v kuse smekám klobouk a tleskám – 
tohle není snadný úkol. 

Mimochodem, víte, jak se vlastně průměrná denní teplota měří? Zjiš-
ťuje se teplota vzduchu v tzv. klimatologických termínech, tedy v 7, 14 
a 21 hodin středoevropského času. Z těchto hodnot se udělá průměr, a to 
poměrně zvláštním způsobem – sečtete to měření v sedm, ve 14 a k tomu 
připočítáte 2x údaj z 21, vydělíte čtyřmi a máte průměrnou denní teplotu. 
I dnes, kdy teploměry zaznamenávají údaje každou minutu automaticky, 
je výpočet stejný. 

Protože nemáme ještě data za celý měsíc, vzal jsem datové řady vždy od 
1. do 21. 4. z každého roku měření, počínaje rokem 1961 a konče rokem 
2021. Jak to tedy ve stanici Dobešov naměřili? 

Údaj Hodnota Rok
Průměrná denní teplota 6,41 °C Průměr za celé období
Nejvyšší průměrná teplota
(od 1. 4. do 21. 4.) 

12,2 °C 2009

Nejnižší průměrná teplota
(od 1. 4. do 21. 4.)

2,4 °C 1973

Průměr něco přes 6 stupňů, nejteplejší byl tento kousek dubna v roce 
2009, nejchladnější v roce 1973. 

Tak jak to vlastně je s naším dubnem? Byl chladnější, nebo ne? 
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Průměrná teplota v letošním roce byla hodně nízkých 3,42 °C. Jak vidí-
te na grafu, chladněji bylo jen v roce 1973, 1977 a 1997. 

Tečkovaná čára ukazuje průměr za těch 60 let, a klidně tedy můžeme 
prohlásit, že tento duben nebyl normální – byl jeden z nejchladnějších za 
dobu měření. 

Ještě poznámka na závěr – neplácejme se po zádech, že tedy není důvod 
se bát globálního oteplování. Pozor na to – správně bychom totiž nemě-
li mluvit o oteplování, ale klimatické změně, která sice v našich podmín-
kách přináší mimo jiné ono oteplování, ale hlavně nestabilitu, proměnlivé 
klima, vedra i přívalové deště. 

Letos v dubnu se nám holt moc nesplnilo to, co by chtěl každý – aby to 
počasí bylo „tak akorát“. 

J. Brožek
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